
1

  

PROTOKÓŁ
Komisji Polityki Regionalnej, Gospodarki, Innowacji i Rozwoju Wsi

z posiedzenia VI/21 w dniu 17 lutego 2021 roku

Posiedzenie odbyło się w dniu 17 lutego 2021 r., w formie zdalnej. Uchwała 
z posiedzenia w załączeniu.

Porządek obrad:

1. Stwierdzenie prawomocności obrad.

W posiedzeniu - głosowaniu udział wzięło 10 Radnych:
- Piotr Wach – Przewodniczący Komisji
- Łukasz Dymek – Wiceprzewodniczący Komisji
- Rafał Bartek – Członek Komisji 
- Szymon Ogłaza – Członek Komisji 
- Joanna Czochara – Członek Komisji 
- Tomasz Gabor – Członek Komisji
- Danuta Trzaskawska – Członek Komisji 
- Szymon Godyla – Członek Komisji 
- Antoni Konopka – Członek Komisji 
- Piotr Semak – Członek Komisji 
- Robert Węgrzyn – Członek Komisji 

2. Przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji nr V/2021

Protokół przyjęto bez uwag.

3. Przyjęcie porządku obrad Komisji nr VI/2021

4. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia ogólnej powierzchni przeznaczonej 

pod uprawy maku i konopi włóknistych oraz rejonizacji tych upraw w 2021 r. na terenie 

województwa opolskiego 

5. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia woli udzielenia pomocy finansowej 

Gminie Reńska Wieś 

6. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia woli udzielenia pomocy finansowej 

Gminie Skoroszyce 

7. Projekt Planu Strategicznego dla Wspólnej Polityki Rolnej

8. Informacja o wynikach badań pn. Wpływ depopulacji na perspektywy rozwojowe 

województw: opolskiego, świętokrzyskiego i warmińsko-mazurskiego 

9. Sprawozdanie z działalności Biura Informacyjnego Województwa Opolskiego 

w Brukseli w roku 2020
10. Sprawozdanie z działalności Biura Województwa Opolskiego w Moguncji w roku 2020

11. Podsumowanie realizacji Marszałkowskiej Inicjatywy Sołeckiej za 2020 rok 
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Ad. 3. Przyjęcie porządku obrad Komisji nr VI/2021

W związku z materiałami przesłanymi pod obrady Komisji przez Zarząd WO w dn. 15 lutego br. 

Tomasz GABOR Członek Komisji, zadał pytanie czy przesyłanie materiałów w takim terminie to 

złośliwość? Piotr WACH Przewodniczący Komisji odpowiedział, że to żadna złośliwość, 

materiały zostały przekazane przez Zarząd WO z prośbą o zaprezentowanie podczas obrad 

Komisji, nie są to projekty uchwał a jedynie prezentacje informacji.

Głosowanie

„Za” - 8 „Przeciw” - 0  „Wstrzymujących się” – 1

(z przyczyn technicznych dwoje Członków Komisji nie brało udziału w głosowaniu)

*Członkowie komisji pozytywnie zaopiniowali porządek obrad Komisji nr VI/2021 

Ad. 4 Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia ogólnej powierzchni 
przeznaczonej pod uprawy maku i konopi włóknistych oraz rejonizacji tych upraw 
w 2021 r. na terenie województwa opolskiego 

Założenia projektu uchwały przedstawił Wiesław KRYNIEWSKI, Dyrektor Departamentu 

Rolnictwa i Rozwoju Wsi. Powierzchnia upraw maku i konopi włóknistych określona została na 

podstawie zgłoszeń właściwych miejscowo urzędów gmin, a także Instytutu Włókien Naturalnych i 

Roślin Zielarskich w Poznaniu oraz czterech podmiotów gospodarczych. Z otrzymanych informacji 

wynika, że rolnicy z terenu województwa opolskiego są zainteresowani uprawami maku 

niskomorfinowego jedynie na terenie Gminy Skarbimierz na łącznej powierzchni 3,5 ha. Natomiast 

chęć upraw konopi włóknistych zgłoszono we wszystkich 71 gminach z terenu województwa 

opolskiego na łączną powierzchnię – 4 477ha. Mając na uwadze otrzymane zgłoszenia 

Departament Rolnictwa i Rozwoju Wsi wystąpił do Komendy Wojewódzkiej Policji w Opoluw 

sprawie przesłania informacji dotyczącej ewentualnych zanotowanych w 2020 r. w województwie 

opolskim przypadków nielegalnych upraw konopi indyjskich w innych istniejących uprawach. Z 

przesłanej przez Komendę Wojewódzką Policji w Opolu odpowiedzi wynika, że w 2020 r. nie 

odnotowano takich zgłoszeń. W uchwale odnotowano przewidywane na 2021 r. obszary upraw. 

Głosowanie

„Za” - 1 „Przeciw” - 0  „Wstrzymujących się” – 0
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*Członkowie komisji pozytywnie zaopiniowali projekt uchwały w sprawie określenia ogólnej 
powierzchni przeznaczonej pod uprawy maku i konopi włóknistych oraz rejonizacji tych upraw 

w 2021 r. na terenie województwa opolskiego.

Ad. 5. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia woli udzielenia pomocy 
finansowej Gminie Reńska Wieś 

Informację nt. projektu uchwały przedstawił REMIGIUSZ WIDERA Dyrektor 
Departamentu Infrastruktury i Gospodarki. Gmina Reńska Wieś zobowiązała się do przejęcia 

odcinka drogi wojewódzkiej nr 418 pod warunkiem wykonania kompleksowego remontu. Uchwałą 

Sejmiku Województwa Opolskiego Nr X/96/2019 z dnia 24 września 2019 roku w sprawie 

pozbawienia drogi kategorii dróg wojewódzkich – odcinek drogi wojewódzkiej nr 418 pomiędzy 

rondami na drogach krajowych Nr 40 i 45 został pozbawiony kategorii dróg wojewódzkich. Zgodnie 

z powyższym, w roku ubiegłym, Gmina Reńska Wieś zwróciła się z prośbą o udzielenie pomocy 

finansowej na realizację ww. zadania. Uchwałą nr XXII/212/2020 z dnia 29 września 2020 roku 

Sejmik Województwa Opolskiego wyraził zgodę na przekazanie wnioskowanej pomocy. W związku 

z sytuacją epidemiczną i licznymi przypadkami zachorowań zarówno wśród pracowników, jak i 

personelu wykonawcy dokumentacji projektowej Gmina nie była w stanie wydatkować całości 

przyznanej wcześniej pomocy – w 2020 roku przekazano 100 000 zł.  W celu kontynuacji 

rozpoczętego przedsięwzięcia, Wójt Gminy Reńska Wieś zwrócił się z prośbą o ponowne 

zabezpieczenie w budżecie województwa niewykorzystanej wcześniej kwoty w wysokości 100 000 

zł i przekazanie jej w formie pomocy finansowej, jak to miało miejsce w roku ubiegłym.

Głosowanie

„Za” - 11 „Przeciw” - 0  „Wstrzymujących się” – 0

*Członkowie komisji pozytywnie zaopiniowali projekt uchwały w sprawie wyrażenia woli udzielenia 
pomocy finansowej Gminie Reńska Wieś.

Ad. 6. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia woli udzielenia pomocy 
finansowej Gminie Skoroszyce

Informację nt. projektu uchwały przedstawił REMIGIUSZ WIDERA Dyrektor 
Departamentu Infrastruktury i Gospodarki. Gmina Skoroszyce zwróciła się z prośbą o 

udzielenie pomocy finansowej na działania mające na celu poprawę warunków odwodnienia pasa 

drogowego drogi wojewódzkiej nr 401 w km 39 + 914 do gminnego rowu melioracyjnego w m. 
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Makowice. Przebudowa drogi wojewódzkiej nr 401 wraz z przebudową odwodnienia oraz 

powiększeniem średnicy przepustów, spowodowała zmianę dotychczasowych warunków 

przepływu wód w obrębie drogi oraz zwiększenie natężenia przepływu do rowu gminnego w 

przypadku nawalnych opadów. W efekcie dochodzi do gromadzenia się wody i zalewania posesji. 

Gmina Skoroszyce wykonała prace udrażniające rowy, zgodnie z opracowaną dokumentacją i 

obliczeniami hydrologicznymi, 

z własnych środków. Pozostał do przebudowy przepust pod drogą gminną w m. Makowice, którego 

koszt wraz z dokumentacją projektową oszacowano na kwotę 150 000 zł. Mając na uwadze 

bezpieczeństwo użytkowników dróg oraz terenów do nich przyległych, a także w trosce o 

mieszkańców Gmina Skoroszyce zadeklarowała wykonanie dokumentacji projektowej, jak i samej 

realizacji zadania polegającego na przebudowie przepustu pod drogą gminną w m. Makowice. W 

związku ze znacznymi kosztami, jakie Gmina musiała ponieść do chwili obecnej oraz 

koniecznością poniesienia dalszych nakładów finansowych związanych z kolejnym planowanym 

zadaniem, a także brakiem wystarczającej ilości środków w budżecie Gminy Skoroszyce 

przekazanie pomocy finansowej na realizację ww. przedsięwzięcia jest jak najbardziej celowe.

Głosowanie

„Za” – 10 „Przeciw” - 0  „Wstrzymujących się” – 0

(Jeden z Członków Komisji, z przyczyn technicznych, nie uczestniczył w głosowaniu)

*Członkowie komisji pozytywnie zaopiniowali projekt uchwały w sprawie wyrażenia woli udzielenia 
pomocy finansowej Gminie Skoroszyce

Ad. 7. Projekt Planu Strategicznego dla Wspólnej Polityki Rolnej

Założenia projektu przedstawił ANTONI KONOPKA Członek Komisji oraz Członek Zarządu 

Województwa Opolskiego. Projekt omawiany był w środowisku ekspertów, a jego celem ze strony 

regionu, ma być wynegocjowanie dodatkowych środków na rolnictwo. 

Ad. 8 Informacja o wynikach badań pn. Wpływ depopulacji na perspektywy 
rozwojowe województw: opolskiego, świętokrzyskiego i warmińsko-mazurskiego

Informacje przedstawił WALDEMAR ZADKA Dyrektor Departamentu Polityki 
Regionalnej i Przestrzennej. Projekt badawczy objął wybrane powiaty i gminy trzech województw 

partnerskich – łącznie przebadano 273 JST, natomiast wypracowane rozwiązania odnoszą się w 

szczególności do poziomu regionalnego (rekomendacje dla polityki rozwoju poszczególnych 



5

województw). Z analizowanych danych dotyczących sytuacji demograficznej województwa 

opolskiego wynika, że procesy depopulacyjne mają silny związek z typowymi uwarunkowaniami 

przestrzenno-gospodarczymi depopulacji. Wśród których wymienić należy:

 suburbanizację, czyli przenoszenie się ludności miejskiej do suburbii (obszarów 

podmiejskich), co powoduje umiarkowaną depopulację miast, aczkolwiek równoważoną innymi 

czynnikami;

 odpływ ludności z peryferyjnych gmin wiejskich o charakterze rolniczym i generalnie z 

obszarów o niskim poziomie rozwoju społeczno-gospodarczego, typowy dla wszystkich 

społeczeństw pono-woczesnych;

 utrzymywanie się względnej równowagi demograficznej na obszarach rozwoju 

gospodarczego;

 zmiany zachodzące w ostatnich latach w szeroko rozumianej sferze społeczno-

obyczajowej, których przejawem są zmieniające się priorytety życiowe młodych ludzi;

 wieloletnią emigrację zagraniczną - czynnik specyficzny województwa opolskiego.

W województwie opolskim, w większym stopniu na wyludnianie się wpływa ubytek naturalny, który 

przeważa nad przyrostem migracyjnym (typ E) bądź wzmacnia ubytek migracyjny (typ F oraz G) w 

większości wytypowanych gmin. Przedmiotem badania była także analiza oddziaływania 

depopulacji na różne sfery życia społeczno-gospodarczego (przewidywane konsekwencje) oraz 

zebranie propozycji dotyczących działań dostosowawczych łagodzących prognozowane zmiany w 

analizowanych obszarach. W ramach badania, Wykonawca poddał eksperckiej analizie 

(porównanie rzeczywistych zmian demograficznych w sferze prokreacji, emigracji i imigracji z tymi 

założonymi w prognozie demograficznej GUS z 2014 r.) działania podejmowane w ramach 

Programu Specjalnej Strefy Demograficznej w województwie opolskim do 2020 roku. Opolskie dla 

rodziny. Zakładając, iż rezultaty uzyskane w ramach analizy są konsekwencją prowadzonych na 

poziomie regionu działań, tj. Programu Specjalnej Strefy Demograficznej w województwie opolskim 

do 2020 r. Opolskie dla Rodziny, widoczne są wyraźne, choć umiarkowane, rezultaty 

prowadzonych działań. Wskazuje to na zasadność ich kontynuacji, a jednocześnie skłania do 

stwierdzenia, że działania warto definiować w sposób bardziej szczegółowy, zaś ich oczekiwane 

rezultaty – bardziej skwantyfikowany. Wykonawca wskazuje na zasadność kontynuacji większości 

działań realizowanych w ramach programu. Jednocześnie eksperci rekomendowali:

 zaprzestanie takich przedsięwzięć jak: partnerstwo na rzecz społecznej odpowiedzialności 

biznesu, mediacje dla biznesu - z uwagi na pośredni charakter oddziaływania tego rodzaju działań;

 modyfikację projektów odnoszących się do: wsparcia na starcie, promocji przedsiębiorczości 

oraz profesjonalizacji usług publicznych i niepublicznych służb zatrudnienia; prorodzinnej 

organizacji za-trudnienia i pracy, sieciowania dla dialogu gospodarczego; wspierania nauczycieli w 

zakresie pracy z uczniami z rodzin reemigrantów i imigrantów, systemu wsparcia edukacyjnego dla 

uczniów z rodzin reemigrantów i imigrantów; klastra usług senioralnych; nowoczesnych / 
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krótkoterminowych placówek opiekuńczych, opieki mobilnej i domowej oraz doskonalenia 

kompetencji osób świadczących usługi dla seniorów; repatriacji.

Wykonawca zaleca kontynuację OSI Depopulacja (wskazanej w RPO WO 2014-2020) w przyszłej 

perspektywie finansowej, z założeniem ustalenia dodatkowych kryteriów premiujących dla 

obszarów zagrożonych depopulacją w stopniu wysokim bądź bardzo wysokim.

SZYMON GODYLA Członek Komisji zwrócił uwagę, że Województwo Opolskie dostaje mało 

środków z unijnego podziału. Dodał, że w ramach programu Polska Wschodnia wybrane regiony 

otrzymują dodatkowe wsparcie, a województwo opolskie ma tak samo niskie PKB na mieszkańca, 

jak regiony na ścianie wschodniej. Dyskusja na ten temat powinna być dołączona do projektu 

Polski Wschodniej. ŁUKASZ DYMEK Wiceprzewodniczący Komisji zwrócił uwagę na strukturę 

wewnątrz regionu – im wyższy stopień rozwoju tym wyższe problemy depopulacyjne. Dodatkowo, 

region sąsiaduje z dwoma dużymi ośrodkami – Wrocław i Katowice, które przyciągają do siebie 

mieszkańców. Poruszył także kwestię szkolnictwa wyższego – uczelnie nie powinny polegać tylko 

na dydaktyce, powinna być to 1/3 zadań, a reszta (także finansowania) powinna być skupiona 

wokół badań i rozwoju. RAFAŁ BARTEK Członek Komisji i Przewodniczący Sejmiku WO 

zwrócił uwagę, że dobrze mieć wgląd w analizy depopulacji, podziękował za przygotowanie 

materiału. Zwrócił uwagę, aby dołączyć wnioski z badań do prac nad Strategią Rozwoju WO i 

wykazać obszary niszowe. 

Ad 9./ Ad. 10. Sprawozdanie z działalności Biura Informacyjnego Województwa 
Opolskiego w Brukseli w roku 2020 oraz sprawozdanie z działalności Biura 
Województwa Opolskiego w Moguncji w roku 2020

Oba sprawozdania, łącznie, przedstawiła AGNIESZKA OKUPNIAK, Dyrektor Departamentu 
Współpracy z Zagranicą i Promocji Regionu. Rok 2020 był dla Biura Informacyjnego 

Województwa Opolskiego w Brukseli rokiem pracy w zupełnie nowej –głównie wirtualnej 

rzeczywistości oraz czasem wielu zmian. Pierwszą z nich było zakończenie współpracy z 

województwami małopolskim oraz śląskim w ramach Domu Polski Południowej oraz opuszczenie 

dotychczasowej siedziby biura w Brukseli. Kolejną - przygotowanie koncepcji dalszego 

funkcjonowania biura oraz znalezienie ofert wynajmu powierzchni biurowej. Posiadane obecnie 

propozycje to:

 wynajem powierzchni w Przedstawicielstwie Kraju Związkowego Nadrenia-Palatynat

w Brukseli – regionu partnerskiego województwa opolskiego od wielu lat,

 wynajem powierzchni w biurze związku pracodawców Business & Science Polska w Brukseli.

Business & Science Polska zostało otwarte w maju 2019 r. i ma za zadanie skupiać czołowych

polskich lobbystów. W skład partnerstwa wchodzą m.in.: Orlen, Lotos, Agencja Rozwoju

Przemysłu, Grupa Azoty, Polska Wytwórnia Papierów Wartościowych, KGHM i wielu innych.
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 wynajem powierzchni biurowej w formule „open space” w atrakcyjnej, reprezentacyjnej

lokalizacji obok budynku głównego Komisji Europejskiej.

Zmianie uległa także struktura organizacyjna oraz skład osobowy pracowników biura. 

Wcześniej, była to 1 osoba w Brukseli oraz 1 osoba w Opolu. Obecnie, biuro obsługiwane jest 

przez jednego pracownika w Opolu. Z powodu ograniczeń pandemicznych, w 2020 roku odwołane 

zostały niemal wszystkie zadania związane z gromadzeniem się oraz przemieszczaniem osób. 

Biuro w Brukseli pełniło zatem głównie funkcję punktu kontaktowego między instytucjami UE i 

podmiotami na Opolszczyźnie. Na bieżąco w ciągu roku przekazywane były informacje związane z 

kształtowaniem się nowych polityk oraz programów unijnych na lata 2021 -2027. Jest to obszar na 

którym koncentrować się będą działania Biura w najbliższych miesiącach. Intensywnie 

prowadzona współpraca z przedstawicielami instytucji UE, regionami partnerskimi oraz 

instytucjami na obszarze województwa, skupiać się będzie na możliwości realizacji projektów 

współfinansowanych ze środków UE.

Działalność BWO w Nadrenii-Palatynacie, w 2020 roku ulegała na skutek ogólnoświatowej 

pandemii Covid-19 dużej reorganizacji. Zakazy związane z organizacją imprez masowych, z 

udziałem publiczności miały ogromny wpływ na realizację zaplanowanych wydarzeń na rok 2020. 

Większość imprez, spotkań, wyjazdów, wizyt, konferencji musiała zostać odwołana. Anulowanie 

projektów było następstwem podjęcia szeregu działań administracyjnych mających na celu 

zniwelowanie kosztów związanych z odwołaniem zobowiązań zawartych w umowach z wieloma 

podmiotami gospodarczymi (restauracje, hotele, firmy przewoźnicze) oraz instytucjami. W 

przypadku wielu projektów BWO uzyskało dofinansowanie na rok 2020 od instytucji zewnętrznych. 

Zwrot środków finansowych wynikający z niemożności realizacji w ustalonym umownie okresie 

czasowym zaplanowanych wydarzeń stanowił dużą część wykonywanej pracy. Pomimo „nowej 

rzeczywistości” BWO było w 2020 roku organizatorem lub współorganizatorem pięciu wydarzeń z 

udziałem osób i publiczności m.in.:

 Jednej prezentacji targowej połączonej z promocją gospodarczą, turystyczną oraz kulturalną 

województwa opolskiego. BWO przygotowało samodzielnie stoisko wystawiennicze na targach

turystycznych w Koblencji

 Trzech imprez kulturalnych z udziałem muzyków oraz tancerzy. BWO zorganizowało

samodzielnie koncert muzyki klasycznej z udziałem opolskich muzyków

w Trewirze, który zgromadził ok. stu gości. Ponadto BWO współorganizowało występy

muzyczno-taneczne w ramach takich wydarzeń jak Orkiestra Świątecznej Pomocy we

Frankfurcie nad Menem czy też obchody Dnia Francusko-Niemieckiego w Moguncji z udziałem

opolskiej grupy tanecznej Wataha.

 Pracownik BWO obsługiwał również merytorycznie, organizacyjnie i protokolarnie wizytę 

Przewodniczącego Województwa Opolskiego oraz wizytę Konsula Generalnego RP w Moguncji. W 

związku z zaistniałą sytuacją czyli wprowadzeniem lockdownu i koniecznością pracy zdalnej 
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zostały zreorganizowane podstawowe działania BWO. Praca pracownika biura skupiła się w roku 

2020 przede wszystkim na działalności wykorzystującej internetowe środki komunikacji społecznej.

W związku z tym główny nacisk położony został na rozbudowanie strony internetowej BWO, 

zwiększenie przekazu informacji za pomocą mediów społecznościowych, wzmożone 

wykorzystywanie komunikatorów internetowych oraz oprogramowań umożliwiających organizację 

wideokonferencji jak i spotykań. Na bieżąco BWO udzielało pomocy i odpowiedzi na napływające 

zapytania w sprawach gospodarczych, turystycznych oraz dotyczących wszystkich aspektów 

współpracy międzyregionalnej. Przekazywało aktualne informacje na temat sytuacji politycznej, 

społecznej oraz gospodarczej w obu regionach partnerskich. Biuro w 2020 roku kontynuowało 

współpracę z administracją samorządową Nadrenii-Palatynatu (Kancelaria Kraju Związkowego, 

Landtag, Ministerstwa oraz instytucjami i organizacjami gospodarczymi, kulturalnymi, 

ekologicznymi itp.), z instytucjami samorządowymi województwa opolskiego przesyłając regularnie 

oferty współpracy do urzędów miast, gmin i powiatów, z polskimi placówkami konsularnymi i 

dyplomatycznymi na terenie Niemiec i Luksemburga, z instytucjami gospodarczymi w Niemczech, 

Luksemburgu oraz na Opolszczyźnie tj. izby gospodarcze, handlowe, rzemieślnicze, instytucje 

okołobiznesowe oraz z instytucjami polonijnymi na terenie Niemiec, przede wszystkim ze 

związkami polsko-niemieckimi działającymi na terenie Nadrenii-Palatynatu.

RAFAŁ BARTEK Członek Komisji i Przewodniczący Sejmiku WO zapytał jak wygląda obecnie 

sytuacja w Brukseli, w związku z pandemią. Czy spotkania jakieś odbywają się na miejscu czy 

wszystkie są realizowane on-line? Dyrektor AGNIESZKA OKUPNIAK odpowiedziała, że działania 

wszystkich regionów zostały przeniesione do sieci, a większość biur na miejscu jest zamkniętych. 

SZYMON GODYLA Członek Komisji zapytał czy nadal najważniejsze decyzje zapadają podczas 

rozmów i spotkań, jak to miało miejsce dotychczas? Dyrektor AGNIESZKA OKUPNIAK 

odpowiedziała, że wszystkie ważne spotkania odbywają się teraz zdalnie, a Pan Paweł Bliźnicki, 

pracownik Biura uczestniczy we wszystkich, będąc na miejscu. 

Ad. 11. Podsumowanie realizacji Marszałkowskiej Inicjatywy Sołeckiej za 2020 rok

Podsumowanie przedstawiła AGNIESZKA OKUPNIAK, Dyrektor Departamentu Współpracy z 
Zagranicą i Promocji Regionu. W 2020 roku z oferty MIS skorzystały ostatecznie 322 sołectwa 

ze wszystkich gmin województwa opolskiego. Wszystkie realizowane projekty i inicjatywy łączy 

jedno – służą one mieszkańcom, rozwojowi i integracji lokalnych społeczności. Wiele miejscowości 

ma ogromny potencjał, a te pieniądze w postaci dotacji celowej w kwocie 5.000,- zł są zachętą do 

zrealizowania większych pomysłów – w tym roku Urząd Marszałkowski rozdysponował na ten cel 

około 1 milion 590 tysięcy złotych, ale z wkładem własnym gmin wartość zrealizowanych zadań 

przekroczyła 3 miliony złotych! Ich przekrój był bardzo szeroki – od wydarzeń i imprez 
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integrujących mieszkańców, po remonty i doposażenia świetlic wiejskich czy placów zabaw, 

budowę altan i miejsc spotkań mieszkańców, doposażenia w sprzęt ochotniczych straży pożarnych 

czy modernizację terenów wiejskich. Efekty zrealizowanych zadań w opolskich sołectwach 

potwierdzają słuszność i celowość inicjatywy.

                                                                                                                Przewodniczący Komisji
                                                                                                                    Polityki  Regionalnej,
                                                                                                                   Gospodarki i Turystyki

                                                                                                                            Piotr Wach 

Protokołowała: Sandra Murzicz
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